
 
   

 
Budgetønsker fra Lokaludvalg til budget 2021 

 

Lokaludvalgene Amager Vest, Amager Øst, Bispebjerg, Nørrebro og 

Vanløse har henvendt sig med vedlagte ønsker til Budget 2021. 

Budgetforslag 2021 vil blive sendt i høring i lokaludvalgene, Ældrerådet, 

Handicaprådet, Dialogforummet, Udsatterådet, Frivilligrådet og Unge-

panelet torsdag d. 13. august med frist mandag d. 31. august 2020. 

Høringssvarene vil blive publiceret på budgethjemmesiden, samt ud-

sendt til medlemmerne af Borgerrepræsentationen. 
 

 

Bilag: 

Bilag 1: Indspil til budget 2021 fra Amager Vest Lokaludvalg 

Bilag 2: Amager Øst Lokaludvalgs ønsker til Københavns Kommunes 

budget 2021 

Bilag 3: Budgetforhandlinger 2021: Forslag fra Bispebjerg Lokaludvalg 

Bilag 4: Nørrebro Lokaludvalgs input til Budget 2021 

Bilag 5: Henvendelse vedr. budgetprioriteringer 2021 Vanløse Lokalud-

valg 
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Indspil til budget 2021 fra Amager Vest Lokaludvalg 

 

Hermed fremsendes Amager Vest Lokaludvalgs indspil til budget 2021 

 

 Projekt Planlæg etabler Drift/år 

A Stofindtagelsesrum Sundholm 400.000 kr. 400.000 kr. 

B Helhedsplan for Kigkurren 1, 5 mio.kr.  

C Udnyttelse af parkeringshus til skole   

D En fornyet plan for aktiv og grøn 

transport i Ørestad 

  

 

A. Etabler et stofindtagelsesrum på Sundholm 

Amager vest Lokaludvalg har flere gange henvendt sig til politikerne i 

Københavns Kommune med ønske om etablering af et stofindtagelses-

rum på Sundholm. Sundholm er skolevej og et sted for børnehavebørn 

med trestore dagtilbud. Der er fundet kanyler på Amager Fælled Skole, 

Sundholmstoiletter og å legepladsen i området. Lokaludvalget har af-

holdt nabomøde om sagen og her var der stor opbakning blandt de 

fremmødte. 

 

B. Helhedsplan for Kigkurren 

Både lokaludvalget og Islands Brygge Lokalråd har gennem flere år på-

peget behovet for helhedsorienteret planlægning og udvikling af Kig-

kurren på Islands Brygge og området omkring. Pladsen og de tilstø-

dende veje er i dag mest forbeholdt biler og uudnyttet asfalt. Vi ser et 

potentiale for et grønt byrum til glæde for de mange borgere, erhverv 

og offentlige institutioner, der omgiver pladsen. Lokaludvalget og lokal-

rådet har allerede gennemført involvering af borgerne, som har givet 

ideer og input til udvikling af pladsen. 
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C. Udnyttelse af parkeringshus til friarealer for skolen på Hanne-

manns Allé  

Der skal bygges en ny skole i Ørestad på Hannemanns Allé. Grunden er 

desværre meget lille og selvom arkitekternes forslag er flot, så mangler 

der friarealer, som f.eks. boldbaner, der appellerer til fysisk aktivitet. 

Derfor anbefaler vi, at Københavns Kommune prioriterer penge til ud-

nyttelse af parkeringshuset ved siden af skolen til gavn for børnenes 

muligheder for fysisk aktivitet. Parkeringshuset skal bl.a. opfylde parke-

ringsnormen for Royal Arena og står derfor tomt i dagtimerne.  

 

D. En fornyet plan for aktiv og grøn transport i Ørestad 
Ørestad har ændrede sig meget siden de store beslutninger blev truffet 

om planlægning af infrastrukturen. De knopvise lokalplaner, tillæg til lo-

kalplaner og nye skoler betyder, at der i dag er flere uhensigtsmæssige 

trafikale situationer end godt er. Lokaludvalget har været i dialog med 

borgerne i Ørestad og fagfolk, og vi kan konstatere, at der er brug for en 

fornyet helhedsorienteret plan for grøn og aktiv transport i Ørestad.   

 

   

Venlig hilsen 

 

André Just Vedgren 

Formanden for Amager Vest Lokaludvalg 
 

 



 
   

 
Amager Øst Lokaludvalgs ønsker til Københavns Kom-
munes budget 2021 

 

 

1. Genoprettelse af de skæve boliger på Vermlandsgade 

2. Corona-pulje til børn, som er kommet bagud i undervisningen 

f.eks. som følge af manglende IT-udstyr og børn som er i socialt 

underskud 

3. Indsats for at løfte sundheden i de udsatte boligområder 

4. Opgradering af Kløvermarkens idrætsanlæg 

5. En Corona-pulje til kulturinstitutionerne, som har måttet und-

være indtægter under nedlukningen 

6. Etablering af stiforbindelsen "Prøvestien", herunder et skitse-

projekt af en cykel/gangbro, som skaber forbindelse fra grun-

den Amager Strandvej 3 til bydelens nye rekreative område - 

Prøvestenen Syd 

7. Flere træer til Amager Øst 

8. Midler til håndtering af gadeaffald 

9. Hastighedsnedsættelse og forhindring af gennemkørende last-

biler 

10. Midler til det indledende arbejde med udarbejdelse af lokalpla-

ner for Amagerbrogade 

11. Foranstaltninger til forbedring af trafiksikkerheden for cyklister 

såvel som fodgængere i krydset Engvej/Italiensvej/Sorrentovej 

12. Backersvej fase 2, fra Samosvej til kommunegrænsen 

13. Midler til realisering af cykelstier med beplantning 

14. Midler til en bydækkende parkeringsanalyse 

15. Finansiering af løsning med parkeringszone i den sydlige del af 

Amager Øst 

16. Midler til udarbejdelse af en samlet trafikplan for Amager 

 

På de følgende side uddybes ovenstående ønsker. 
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Følgende ønsker til budget 2021 er besluttet på lokaludvalgsmødet 

den 25. juni 2020. Ønskerne er ikke prioriterede. 

 

På socialområdet 

 

1. Genoprettelse af de skæve boliger på Vermlandsgade. 

Med fredningssagen af Amagerbanen forsvinder incitamentet 

umiddelbart for at fjerne de skæve boliger på arealet på Verm-

landsgade. 

 

2. Corona-pulje til børn, som er kommet bagud i undervisningen 

f.eks. som følge af manglende IT-udstyr og børn som er i socialt 

underskud. 

Mange børn har under nedlukningen været frakoblet den digi-

tale undervisning, hvilket har resulteret i at flere børn er kom-

met langt bagefter i undervisningen. Derudover har mange 

børn lidt af et socialt underskud, da de ikke har kunne se deres 

kammerater. Lokaludvalget ønsker at der afsættes en pulje 

midler til børn i fagligt og socialt underskud.  

 

3. Indsats for at løfte sundheden i de udsatte boligområder. 

Det må ikke være dårligt helbred og mistrivsel, der spænder 

ben for, at man kan tage aktivt del i samfundet. Det betyder, at 

vi skal sikre målrettet støtte til dem, som allerede er ramt af 

sygdom, og at der skal skabes de bedste forudsætninger for at 

leve sundt og godt i de udsatte områder, og for at borgere 

uden for arbejdsmarkedet kan komme i job eller uddannelse. 

På Amager drejer det sig konkret om Støberigården. 

  

På kultur- og fritidsområdet 

 

4. Opgradering af Kløvermarkens idrætsanlæg. 

• En fornyelse af omklædnings- og klubhusfaciliteter som er-

statning for det nuværende beliggende på adressen Kløver-

marksvej 50. 

Formålet er at muliggøre, at de beliggende foreninger er i 

stand til at modtage nye medlemmer, med særligt fokus på 

kvinder samt børn og unge, samt at foreningerne er i stand 

til at udvikle nye tilbud til borgerne i bydelen.  

De nuværende faciliteter er nedslidte og ude af takt med de 

ønsker og behov, der er for moderne faciliteter.  

 

• En belysningsplan, der skaber tryghed for især børn og kvin-

der i de mørke perioder.  

Hele området omkring Kløvermarken er svagt belyst, og det 

opleves utrygt for især kvinder og børn at færdes i området.  
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En belysning vil skabe mere tryghed, og dermed motivere 

flere til at bruge anlægget.  

 

• Etablering af en aktivitetssti med små træer og buske hele 

vejen rundt om Kløvermarken med aktivitetsfelter med for-

skellige udfordringer at legende og idrætslig karakter. 

En aktivitetssti vil på alle måder kunne fremme ønsket om 

mere bevægelse i befolkningen. Den vil kunne anvendes af 

Kløvermarkens primære brugere som et suppleret til de ak-

tiviteter de i forvejen kommer for, det vil kunne anvendes af 

motionister i bred forstand, og det vil kunne anvendes af 

området skoler og daginstitutioner som et suppleret til de 

bevægelsesaktiviteter disse institutioner normalt kan til-

byde brugerne.  

 

Udgangspunktet for planerne kan ses i visionsoplægget : 

Ideoplæg for udvikling af Kløvermarken fra oktober 2017. 

 

5. En Corona-pulje til kulturinstitutionerne, som har måttet und-

være indtægter under nedlukningen. 

Kulturinstitutionerne har været hårdt ramt af nedlukningen af 

samfundet, og der har indtil videre ikke været etableret de store 

hjælpepakker på området. Kulturen er i forvejen ofte det om-

råde, der bliver ramt, når kommuner og stat skal spare. Så der 

er ikke de store pengereserver at trække på. I de kommunale 

kulturinstitutioner har de ansatte heldigvis stadig fået deres 

løn. Husleje og andre udgifter bliver betalt, men når indtæg-

terne mangler, kan det måske få konsekvenser for det fremti-

dige kulturtilbud til borgerne. Kultur S har fx. indtil videre (juni 

2020) mistet indtægter for 3,7 mio. kroner. De indtægter, der 

kommer efterhånden som kulturtilbuddene åbner, kan ikke 

nødvendigvis opveje tabet, da der jo i forvejen er budgetteret 

med indtægten for efteråret i budget 2020. Man bør derfor i 

budget 2021 afsætte midler til opvejning af de underskud, man 

kan frygte, at kulturinstitutionerne får i 2020. 

 

På teknik- og miljøområdet 

 

6. Etablering af stiforbindelsen "Prøvestien", herunder et skitse-

projekt af en cykel/gangbro, som skaber forbindelse fra grun-

den Amager Strandvej 3 til bydelens nye rekreative område - 

Prøvestenen Syd. 

Lokaludvalget har i en række år arbejdet for at få åbnet Prøve-

stenens Syds rekreative område for offentligheden. Og der er 

nu en aftale med By & Havn om at det sker inden for meget kort 

tid. Dette betyder, at et tidligere projektforslag fra Amager Øst 

nu bliver aktuelt – nemlig etableringen af en stiforbindelse fra 

Amager Strandpark nordpå og med en ny cykel/gangsti over 

https://www.kk.dk/sites/default/files/edoc/177ba007-339e-4ae0-99f4-96459b4568a1/9ba8e3e9-61c0-4a51-baa8-ca1242bb8b2f/Attachments/19884030-26407744-1.PDF
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til Prøvestenen Syd. Vi vil gerne opfordre Københavns Kom-

mune til at se positivt på at afsætte midler til i første omgang 

etableringen af selve Prøvestien, hvilket kan gøres for et meget 

beskedent beløb, samt overveje, hvorledes kommunen evt. i 

samarbejde med andre potentielle bidragsydere, kan finan-

siere den pågældende broforbindelse. 

 

7. Flere træer til Amager Øst. 

• Flere frugttræer på Prags Boulevard på afgrænsede steder 

med fokus på biodiversitet og insekter.  

Træerne skal være partnerskabstræer med TMF for at sikre 

driften. Byrumsforvalteren siger god for frugttræer hvis der 

findes finansiering til dem.  

 

• Træer langs Wittenberggade, Moselgade og Strandlodsvej. 

 

8. Midler til håndtering af gadeaffald. 

Der er brug for et større fokus på gadeaffald i København, og 

mange frivillige har viljen og lysten til at hjælpe. Med en by-

dækkende frivilligheds- og inddragelsespulje der skal under-

støtte netværk med fokus på affaldshåndtering, kan man imø-

dekomme de mange frivillige initiativer med fokus på reduktion 

af gadeaffald i byen. 

 

9. Hastighedsnedsættelse og forhindring af gennemkørende last-

biler. 

Amager Øst har en del tung gennemkørende trafik, der påvir-

ker luftkvaliteten og livskvaliteten i bydelen. Ved at begrænse 

mængden af gennemkørende lastbiler og gennemføre en ge-

nerel reduktion i hastigheden i bestemte tidsrum, mindskes 

luftforureningen i bydelen. 

 

10. Midler til det indledende arbejde med udarbejdelse af lokalpla-

ner for Amagerbrogade.  

Først og fremmest er det vigtigt at sikre en overordnet stilling-

tagen til gadens forløb og struktur. Målet er, ar den egenart, 

med en mere tæt og høj struktur i gadens nordlige begyndelse, 

der går over i en mere diffus og varieret bebyggelse i gadens 

midterste forløb, for at ende i lavere byggeri i gadens sydlige 

ende, bevares vidt muligt. Det skal også sikre en overordnet 

stillingtagen til gadens arkitektoniske udtryk baseret på den 

høje kvalitet, som gaden overordnet er kendetegnet ved. Lokal-

planerne kan med fordel tænkes ind i overvejelserne om en 

fortsættelse af Ny Amagerbrogadeprojektet, som endnu er uaf-

klaret.  

 

11. Foranstaltninger til forbedring af trafiksikkerheden for cyklister 

såvel som fodgængere i krydset Engvej/Italiensvej/Sorrentovej. 
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I krydset mellem de tre veje, hvor mange børn skal krydse vejen 

er der dårligt udsyn, bilisterne kører hurtigt og der er mange 

busser. Der kan med fordel etableres vejbump for at nedsætte 

hastigheden, og der kan etableres fodgængerovergang for at 

samle de krydsende fodgængere der hvor de kan ses. 

 

12. Backersvej fase 2, fra Samosvej til kommunegrænsen. 

På budget 2020 blev der sat penge af til fase 1: En opgradering 

af Backersvej med bump, vejbaneforskydninger og hævet cy-

kelsti, herunder hastighedsreduktion på 40 km/t ved Skolen 

ved Sundet. Nu mangler fase 2. Backersvej er en 2 km lang for-

delingsgade på det østlige Amager, som er karakteriseret ved 

at være en bred vej med cykelbaner i hver side, og præget af 

høj hastighed. Backersvej også skolevej for elever på Skolen 

ved Sundet. Langs Backersvej ligger en række daginstitutioner. 

Cyklister, fodgængere, børn og forældre har bl.a. på dialogmø-

der givet udtryk for, at de føler sig utrygge, når de færdes på el-

ler krydser vejen.  

 

13. Midler til realisering af cykelstier med beplantning. 

Flere befærdede veje i Amager Øst mangler cykelstier, der kan 

sikre at cyklisterne kan færdes sikkert gennem bydelen. I sam-

menhæng med etablering af cykelstier ønskes der beplantning 

af træer eller natur- og klimavenlige barrierer som kan med-

virke til at højne trafiksikkerheden og mindske luftforureningen 

for bløde trafikanter. Følgende strækninger er særligt udvalgt 

med øje for trafiksikkerhed for børn og bløde trafikanter. Listen 

er ikke prioriteret: 

• Den sydlige del af Strandlodsvej 

• Engvej 

• Raffinaderivej, den resterende del. 

• Wibrandtsvej 

 

14. Midler til en bydækkende parkeringsanalyse. 

I Amager Øst er der, særligt i den sydlige del, i stigende grad 

udfordringer med langtidsparkering. Nogle parkerer for at 

undgå at betale for parkering i lufthavnen, andre for at arbejde 

inde i byen. Hvis der oprettes individuelle parkeringszoner, 

skubbes problemerne blot til et andet sted. Derfor er der brug 

for en samlet analyse der kan komme med anbefalinger til kon-

krete handlinger i de forskellige bydele. 

 

15. Finansiering af løsning med parkeringszone i den sydlige del af 

Amager Øst. 

I den sydlige del af Amager Øst er der en udfordring med lang-

tidsparkering, særligt fra brugere af lufthavnen. Villavejene fyl-

des hurtigt op med biler, der ikke ’hører til’ i bydelen. Det er et 
problem for dem der bor der og har brug for pladsen, men 

også for dem som besøger bydelen kortvarigt. En 
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parkeringszone vil bidrage til at reducere antallet af langtids-

parkerede biler i bydelen, og give plads til bydelens beboere og 

besøgende. 

 

16. Midler til udarbejdelse af en samlet trafikplan for Amager. 

Byudviklingen på Amager betyder stadigt flere biler og cykli-

ster og et øget pres på infrastrukturen. Desuden er der siden 

den seneste trafikplan fra 2002 kommet nye tekniske og logisti-

ske løsninger til på trafikområdet, der kan bidrage til at løse 

nogle af de trafikale udfordringer. Lokaludvalget ønsker at en 

trafikplan tager udgangspunkt i en overordnet målsætning om 

at trængslen fra biltrafik skal formindskes og grønne transport-

former skal fremmes. En trafikplan for Amager er desuden en 

del af Amager Østs Bydelsplan for 2017-2020 under temaet 

’Trafik og grøn mobilitet’. 
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Økonomiudvalget  

Københavns kommune 
 

Budgetforhandlinger 2021: Forslag fra Bispebjerg Lokaludvalg 

 

 
Kære Økonomiudvalg 

 

Hermed sendes Bispebjerg Lokaludvalgs indspil til de kommende 
budgetforhandlinger for år 2021.  

• 1) Skolehavehus 

• 2) Ny lokalplan 261 

• 3) Ny cykelrute til Utterslev mose 

• 4) Skilte til Utterslev mose 

• 5) Forundersøgelser til genskabelse af Lersøkilden 

• 6) Lægepraksisfællesskab til Bispebjerg Torv 

• 7) Udvidet tryghedsindsats til Bispebjerg 

 

1) Skolehavehus 

Ønskes: 5,8 mio kroner fordelt på Udehus 4,2 millioner & genopførelse af 

nedbrændt anneks/skur 1,6 millioner 

Ønsket er i tråd med: 

• Bispebjerg Lokaludvalgs bydelsplan 2017 

Fra jord til bord undervisning er populært og alment dannende. Skolehaverne har 
25.000 enkeltbesøg om året fra skoler, daginstitutioner, børn og voksne. Men de 

mangler et hus til undervisning i vinterhalvåret og når det er dårligt vejr. Se kort en 

præsentation her: 
https://www.youtube.com/watch?v=bSWUWHQfoyo&feature=youtu.be 

 

Nedenfor ses henholdsvis de aktuelle ”faciliteter” og forslaget til ny 

undervisningsbygning.  

 
 

 

2) Ny lokalplan for Nordvest 

Ønskes: 1,5 mio kroner 

Ønsket er i tråd med: 

• Kommuneplanen – bevaring af det gamle Nordvest kvarter 

• Mange BR politikeres udtalelser til debatter om Nordvests kulturarv i 2019 
 

Lokalplan 261 Provstevej fra 1995, der omfatter halvdelen af Nordvestkvarteret, er 

så udhulet, at den ikke kan fungere som et administrativt værktøj. Den ene 

21.06.2020 
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dispensation danner præcedens for den næste, og således udvikles området 

uden en overordnet vision. Nordvest er et af byens sidste områder, hvor vi 
kan opleve småindustri side om side med beboelse, hvor farver og skift i 

højde og drøjde giver et helt særligt indtryk af en tidslomme.  

Der ønskes udarbejdet en ny lokalplan, som skal have fokus på:   

• bevaring af industriarv og boligmasse fra før år 1950 

• fremme grønne åndehuller og grønne forbindelser 

• sikring af en varieret boligmasse, - herunder familieboliger når der 

bygges om. 
 

3) ny cykelrute til Utterslev mose 

Ønskes: 0.8 mio kroner. 
Ønsket er i tråd med: 

• Grøn Arealplan fra ØKF og TMF 

• Helhedsplan for Utterslev mose 

• Budgetnotat TM55a fra sidste år 

Nordvestpassagen er på vej, men kan kun opnå sit fulde potentiale, hvis der 

planlægges for cykelstiforløbene fra Nordvestpassagen og videre.  
Formålet med foranalysen er at belyse mulighederne for at etablere en forbindelse 

mellem naturområdet Utterslev Mose og Nørrebro.  

Nem adgang til byens grønne rum er vigtig for borgernes livskvalitet og 

velbefindende, hvilket er blevet tydeligt under coronakrisen. En grøn forbindelse 
til mosen skal hænge sammen med Nordvestpassagen og kobles til Nørrebro – en 

af bydelene med færrest m2 grønt pr beboer. Foranalysen vil indeholde dialog med 

lokale interessenter, kortlægning og analyse af linjeføring i synergi med andre 
projekter. Linieføringen forslås at være via Lersøparkens til Bispebjerg Bakke (se 

kortskitsen). Lokaludvalget har været i dialog med Bispebjerg Hospital, der har 

tilbudt, at der kan anlægges en cykelsti på hospitalets grund langs banen. Stien kan 

fortsættes bagom Lionskollegiet frem til Tuborgvej, hvor der er en underføring, 
som må kunne bruges indtil videre. Stien kan videreføres langs den nordlige del af 

Bispebjerg Park Allé over Frederiksborgvej, hvor der er lyskryds.  

Rundt om Utterslev Mose kan man komme til Gladsaxe og Brønshøj-Husum. Via 
Vestvolden kan man komme helt til Avedøre på grøn cykelsti.  
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4) Skilte til Utterslev Mose: 

Ønskes: 160.000 kr. 
Ønsket er i tråd med; 

• Helhedsplan for Utterslev mose 

• Budgetnotat TM55a fra sidste år 

Gennem arbejdet med Helhedsplanen for Utterslev Mose i samarbejde 

mellem TMF og de to lokaludvalg er det blevet tydeligt, at skiltene er i meget 

dårlig forfatning. De fleste er helt ulæselige. 
Herudover ønskes 2 større informationsstandere ved de mest besøgte ”indgange” 

til mosen. Udgiften er beregnet til 360.000 kr., hvoraf de 200.000 kr. er overførte 

restmidler fra Helhedsplanen. Projektet kan således gennemføres for kun 
yderligere 160.000 kr. I samarbejde med Brønshøj Husum Lokaludvalg. 

 

5) Forundersøgelse af genskabelse af Lersøkilden 

Ønskes: 1,5 mio kroner 
Ønsket er i tråd med: 

• Skybrudsplanerne 

• Ønsket om bedre vandforsyning til de indre søer 

• Ønske om genetablering af en Lersø 

Der er startet et samarbejde op mellem Lokaludvalget, TMF, HOFOR og 

Miljøpunkt Nørrebro, da vi alle har fælles interesser i dette projekt.  
For mange år siden blev Lersøkilden rørlagt, og ført til kloak. Vi ved, at 

kildevandet er af god kvalitet og i ganske store mængder. Rent vand fra 

Lersøkilden hører slet ikke til i kloak, men ledes altså i dag til rensningsanlæg, og 
det koster penge. I stedet bør vandet op i dagens lys, til gavn for biodiversiteten og 

kan samtidig være et væsentlig vandbidrag til de Indre Søer, som har vist sig at 

tørre ud i hedebølger.  

I første omgang skal der afsættes midler til en forundersøgelse. I denne indgår en 
kortlægning af vandets veje, undersøgelse af kvalitet og mængder, samt tekniske 

undersøgelser og økonomiske beregninger af, hvordan kilden kan føres op til 

overfladen og/eller ledes til de indre søer.    
 

6) Lægepraksisfællesskab til Bispebjerg Torv 

Ønskes: 4.2 mio kroner 
Ønsket er i tråd med: Vi har været i dialog med Overborgmester Frank Jensen, 

Teknik- og Miljøborgmester Ninna Hedeager Olsen og Sundhedsborgmester Sisse 

Marie Welling om, hvor vigtigt det er for en bydel som Bispebjerg at have 

praktiserende læger ved Bispebjerg Torv. Uligheden i sundhed er markant på 
Bispebjerg i forhold til landsgennemsnittet, og flere praktiserende læger er på vej 

på pension. Derfor ønsker vi, at der etableres et lægepraksisfællesskab på 

Bispebjerg Torv - det er en vigtig vej til at løse sundhedsudfordringerne i vores 
bydel. Vi er meget glade for den indsats, der er gjort i Sundhedsforvaltningen og 

Teknik- og Miljøforvaltningen, som er i gang for at muliggøre en lægepraksis her. 

Men for at få den sidste del af realiseringen på plads, er det nødvendigt at 
finansiere istandsættelsen af ejendom og inventar. Se mere om problemstillingen i 

denne video: https://youtu.be/W5Ig9FdJ8m4 

Vi har derfor et budgetønske på 4.200.000 kr. til istandsættelse af ejendom og 

inventar. På sigt er dette ikke bare en udgift, men også både en investering i god 
lægedækning og stabil huslejeindtægt.  
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7) Udvidet tryghedsindsats til Bispebjerg 

Ønskes: Økonomi ukendt.  
Andelen af utrygge københavnere på Bispebjerg er i 2020 højere end 

gennemsnittet for hele byen. Det viser den nyeste tryghedsundersøgelse, som 

også peger på, at utrygheden især skyldes oplevelse indenfor de sidste år 

forårsaget af bandekriminalitet.  
  

Vi kan se, at der andre steder i København bliver gjort en indsats for at styrke 

trygheden i Tingbjerg, på Amager og Folehaven. Her har man etableret et 
tryghedspartnerskab, der kan arbejde målrettet med utrygheden. Vi ser gerne, at 

Københavns Kommune prioriterer problemerne, og igangsætter en lignende 

indsats her. 

 
Med venlig hilsen 

 
Alex Heick Formand 

Bispebjerg Lokaludvalg 



     
Sekretariatet for Nørrebro Lokaludvalg 

Økonomiforvaltningen  

   
 
   
      

  
Nørrebro Lokaludvalgs input til Budget 2021  

Hermed fremsendes Nørrebro Lokaludvalgs udvalgte input til Budget 

2021. Vores input er blevet til i et bredt samarbejde med bydelen. De er 

alle tiltag, der imødekommer længerevarende lokale ønsker, løser ud-

fordringer og indfrier potentialer på Nørrebro. Vi håber derfor, at I ser 

velvilligt på projekterne og bruger inputtet i den fremadrettede plan-

lægning. Det er vores opfattelse at disse projekter vil medvirke til at sikre 

Nørrebro – og dermed København – de bedste rammer for en forsat po-

sitiv udvikling. 

Vi vil pege på følgende lokale tiltag til Budget 2021: 

• Offentligt toilet og flere skraldespande i Nørrebroparken  
• Offentligt toilet på Dronning Louises Bro  
• Lokal fritidskoordinator  
• Midler til at gennemføre de grønne tiltag fra Helhedsplanen for 

De Gamles By  
• Fritidens Hus på Ydre Nørrebro  
• Ekstra midler til fælles aktivitetshus i Mimersparken  
• Opgradering af belysning på de eksisterende kunstgræsbaner i 

Nørrebroparken  
• Trafiksikring af Rådmandsgade og Mimersgade  
• Udvidet driftsbevilling til Sjællandsgade Bad  
• Driftsbevilling til værestedet Muhabet  
• Driftsbevilling til Folkets Hus (Puljen til alternative kulturhuse) 
• Driftsbevilling til Aktivitetscenter Baldersgade 

 
Offentligt toilet og flere skraldespande i Nørrebroparken 
Vi har de sidste år modtaget rigtig mange henvendelser fra naboer og 
brugere af Nørrebroparken om urinering og store mængder af skrald i 
Nørrebroparken. Derfor håber vi at der kan findes midler på Budget 
2021 til et ekstra toilet i Nørrebroparken og flere skraldespande. 
 
Økonomi: ca. 1.2 mio. kr. til et offentligt toilet og midler til drift af toilet, 
skraldeopsamling og ekstra skraldespande.  
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Offentligt toilet på Dronning Louises Bro 
Dronning Louises Bro bliver brugt rigtig meget i sommerhalvåret. Der 
er i den grad brug for et offentligt toilet, så de grønne områder og cy-
keltunnelerne ikke bliver brugt.  
 
Økonomi: ca. 1.2 mio. kr. til offentligt toilet og midler til drift af toilet.  
 
Lokal fritidskoordinator 
På Nørrebro er der behov for en målrettet strategi ift. af få flere udsatte 
Nørrebrobørn og -unge inkluderet i foreningslivet, og få anvendt 
idrætsfaciliteterne på Nørrebro mere optimalt end i dag. Særligt i områ-
derne omkring de 4 folkeskoler; Nørre Fælled Skole, Blågård Skole, Nør-
rebro Park Skole og Guldberg Skole er der næsten ingen fritidsaktivite-
ter organiseret af det lokale frivillige foreningsliv. 
Derfor arbejder vi som lokaludvalg for oprettelsen af en lokal fritidskoor-
dinatorstilling som en forsøgsordning over en 4-årig periode.  
 
Fritidskoordinatoren skal arbejde målrettet med koordinering og bro-
bygning ift. af få flere udsatte Nørrebro-børn og -unge inkluderet i for-
eningslivet, og få anvendt idrætsfaciliteterne på Nørrebro mere opti-
malt end i dag. Eksempler på opgaver kunne være at være kontaktper-
son og brobygger til og fra de lokale skoler, fritidsinstitutioner, for-
eningsliv, at koordinere med SOF og de boligsociale helhedsplaner ift. 
at inkludere flest mulig lokale socialt udsatte børn og unge, samt hjælpe 
de lokale frivillige foreninger med at opstarte aktiviteter, der er målret-
tede lokale børn og ungegrupper  og systematisk inklusion af udsko-
lingselever i det lokale fritidsliv for herigennem af fremme det lokale ak-
tive medborgerskab og integration.  

Den lokale fritidskoordinator kan f.eks. forankres i Nørrebro Idrætsråd 
med Nørrebro Lokaludvalg som ansvarlig via en driftstøtteaftale. 

Dette input er blevet anbefalet af 50 børne/unge-aktører til en konfe-
rence Lokaludvalget holdt i februar 2019, som svar på, hvordan vi sikrer 
og forbedrer det tværfaglige samarbejde om Nørrebros børn og unge. 
Heriblandt repræsentanter fra Nørrebro Idrætsråd, foreningslivet (Nør-
rebro United, Shezone, Global Kidz, Nørrebro Taekwondo Klub, Alver-
dens Børn m.fl.), det boligsociale, Områdefornyelsen Indre Nørrebro, 
skoleledere og lærere, ledere og medarbejdere fra fritidsinstitutionerne, 
Kultur N, Idrætsprojektet, Idrætslegepladsen, gadeplan og SOF-indsat-
ser. 

Økonomi: 2 mio. kr. til ansættelse af en medarbejder i 4 år samt aktivi-
tetsmidler.  

Midler til at gennemføre de grønne tiltag fra Helhedsplanen for De 
Gamles By 
I Helhedsplanen for De Gamles By er der beskrevet en række tiltag, der 
skal sikre og forbedre det grønne i De Gamles By. Det drejer sig bl.a. om 
en støjmur ud mod Tagensvej, kantzone ud mod Møllegade, belysning 
og opgradering af det grønne (ekstra beplantning og fortætning af be-
plantning) mm. Helhedsplanen er nu godkendt, men der er ikke afsat 
midler til at udføre tiltagene fra planen. Det er altafgørende for balancen 
i De Gamles By at de grønne tiltag fra planen følges op økonomisk, sær-
lig nu i forbindelse med de to store byggerier i området. 
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Bag Helhedsplanen for De Gamles By står en referencegruppe, der har 
samarbejdet om planen i 2 år – bestående af nabogruppe, Miljøpunkt 
Nørrebro, repræsentanter fra forvaltningerne i SUF, TMF, BUF, Det Frie 
Gymnasium og Red Byens Træer m.fl.  
 
Økonomi: Ukendt 
 
Fritidens Hus på Ydre Nørrebro  
Visionen er at udnytte ledige etager i Skodsborggade 6 og skabe et 
stort visionært børne- og ungehus. Dvs. et hus fyldt med fritidsaktivite-
ter for børn og unge ml. 10-18 år på Ydre Nørrebro på tværs af for-
eningsliv, fritidsaktører, forvaltninger, Ungdomsskole mm. Fritidscenter 
Ydre Nørrebro (FCYN) er allerede i huset på 2 etager og fra sommer 
2021 står 3 etager tomme, som kunne bruges til et børne- og ungehus 
med fritidsaktiviteter.  
 
Bag dette budgetønske står også FCYN. 
 
Økonomi: Kræver en langtidslejekontrakt på 10 år eller mere eller tilba-
gekøb af huset på 25 mio. kr. 

Ekstra midler til fælles aktivitetshus i Mimersparken  
Projektet om etablering af et fælles kvarterhus i Mimersparken med be-
boerfaciliteter, omklædnings- og klubfaciliteter til brugere af kunst-
græsbanen samt støttefaciliteter til brugere af den bemandede lege-
plads har været en del af flere politiske budgetbeslutninger siden 2013, 
og har fået afsat og overført i alt 10,3 mio. kr. Bo-Vita, der har været en 
del af projektet, har i september 2019 trukket sig. Med de resterende 
midler er det ikke muligt at opføre et fælleshus, som matcher den funk-
tionalitet, der oprindeligt var stillet brugerne i udsigt. Inden for den nu-
værende økonomiske ramme er den eneste mulighed at genbruge og 
permanentgøre pavillonen for den bemandede legeplads, som kom-
munen ejer, og tilkøbe en ny pavillon eller etablere mindre tilbygninger 
til omklædnings- og klubfaciliteter til brugere af kunstgræsbanen. Bru-
gerne ønsker fortsat, at der opføres et fælles aktivitetshus i området. Det 
fælles aktivitetshus i Mimersparken skal være med til at skabe tryghed i 
området. Her kan synergier og samarbejde ske på tværs af fritidsbru-
gerne og brugere af den bemandede legeplads til gavn for især lokal-
områdets børn. Hvis der afsættes midler ved Budget 2021, kan der etab-
leres et fælles aktivitetshus med de funktioner, der er stillet brugerne i 
udsigt. 
 
Bag dette input til Budget 2021 står brugerne af kunstgræsbanen i Mi-
mersparken og Den Bemandede Legeplads i Mimersparken.  

Økonomi: 1.5 - 2.0 mio. kr. i ekstra finansiering til nybyggeri af fælles 
aktivitetshus 

Opgradering af belysning på den eksisterende kunstgræsbane i Nør-
rebroparken  
For at imødekomme naboernes klager om lys- og lydgener fra de to ek-
sisterende 7-mandskunstgræsbaner i Nørrebroparken, anbefalede Tek-
nik- og Miljøforvaltningen i forbindelse med Budget 2018, at belysnin-
gen på de to eksisterende kunstgræsbaner i Nørrebroparken blev op-
graderet. Det blev der ikke afsat midler til i Budget 2018. Det er forsat et 
problem med lysgenerne for naboerne til kunstgræsbanerne. Derfor 
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foreslås det, at der anvendes en ny teknologi, der giver væsentlig min-
dre lysforurening og et nyt styresystem, som kan tidsstyre lyset hvor-
med lydgenerne begrænses. Styringen af belysningen er en del af for-
valtningens drift.  
 
Dette input til Budget 2021 bakkes op af Nørrebro United og naboerne 
omkring kunstgræsbanen.  
 
Økonomi: 1 mio. kr. til opgradering af belysningen på de eksisterende 
kunstgræsbaner. Dertil kommer en afledt drift på 0,1 mio. kr. årligt.  

Trafiksikring af Rådmandsgade og Mimersgade 
Vi modtager løbende mange henvendelser omkring trafiksikkerhed og 
sikker skolevej i Rådmandsgade og Mimersgade, heriblandt et ønske om 
cykelsti i Mimersgade, sideheller ved institutionerne i Rådmandsgade og 
en forbedring af den hævede flade på Rådmandsgade ved Nannasgade. 
Vi har tidligere været i dialog med forvaltningen om sikker skolevej ved 
Rådmandsgade Skole og institutionerne i Rådmandsgade. Der er blevet 
undersøgt forskellige tiltag. Nu skal området prioriteres og der skal afsæt-
tes midler til at komme i mål med trafiksikringen af området. 
 
Økonomi: Ukendt 

Følgende fire driftsbevillinger mener vi I skal prioritere at forlænge, da 
de hver på sin vis løfter en vigtig opgave for store brugergrupper på 
Nørrebro: 

Udvidet driftsbevilling til Sjællandsgade Bad 
Driftsaftalen for Sjællandsgade Bad udløber i udgangen af 2020. Der 
skal laves en ny driftsaftale for 2021-2024. De tidligere driftsaftaler har 
været på 2.032.000 over en 4-årig periode. Københavns Kommune ejer 
bygningen og betaler for leje og forbrug, samt et mindre driftstilskud 
mod at foreningen driver stedet, primært på frivillig basis. For at sikre at 
der stabilt kan drives et livligt badehus med en stærk og stor frivillig-
gruppefrivillige og med den meget store stigning i aktiviteter og åb-
ningsdage er der brug for et større driftstilskud i den næste periode. 
Udover lidt flere midler til driften af huset er der også akut behov for re-
novering af ventilator og vinduer i den gamle fredede badeanstalt.  
 
Økonomi: 2.5 mio kr. over 4 år til drift + at Københavns Kommune af-
sætter midler og laver plan for renovering af ventilator og vinduer.  

Driftsbevilling til værestedet Muhabet 
Muhabet er et aktivitets- og værested på Nørrebro med fokus på psykisk 
syge og traumatiserede flygtninge og indvandrere (der kommer også 
en del danskere). Muhabet har igennem de sidste 15 år, haft meget stor 
succes med at nå en meget sårbar og dobbelt udsat målgruppe blandt 
Københavns borgere, som andre væresteder ikke når.  
 
Økonomi: Fast driftsbevilling på 2.2 mio. kr. årligt  

Driftsbevilling til Folkets Hus (Puljen til alternative kulturhuse) 
Folkets Hus er et åbent brugerstyret kulturhus på Indre Nørrebro. Siden 
2014 har Københavns Kommune bevilget et driftstilskud til Fonden for 
de Åbne Rum, der administrer Folkets Hus.  
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Puljen til alternative kulturhuse, som omfatter tilskuddene til Folkets Hus 
og Ungdomshuset, udløber med udgangen af 2020. Derfor peger vi på at 
puljen til alternative kulturhuse forlænges, så Folkets Hus kan forsætte sine 
aktiviteter. 

Økonomi: Der skal afsættes en pulje på 2,8 mio. kr. til alternative kultur-
huse.  

Driftsbevilling til Aktivitetscenter Baldersgade 

Aktivitetscenter Baldersgade er en selvejende institution, der har eksi-

steret siden 1973 på driftsoverenskomst med Sundheds- og Omsorgs-

forvaltningen. Aktivitetscenteret er en del af kommunens sundheds-

fremmende og forebyggende indsats til +65 københavnere. Centeret 

har pt. 170 medlemmer og der kommer dagligt omkring 70 medlem-

mer. Centret er en aktiv institution i lokalområdet. Der er 7 ansatte, her-

iblandt en ergoterapeut, en fysioterapeut og en pædagog. Der ligger et 

effektiviseringsforslag i SUF om lukning af aktivitetscenteret med tilbud 

om, at medlemmerne i stedet kan benytte tilbud på Sølund. Men aktivi-

tetscenteret i Baldersgade har en afgørende betydning for de 170 med-

lemmer, der er lokale, sårbare ældre, der i mange tilfælde er ramt af en-

somhed og har brug for en grad af støtte for at indgå i aktiviteter. Vi pe-

ger derfor på, at der laves en fast driftsbevilling på 4,5 mio kr. år-

ligt.   Aktivitetscentret peger selv på, at der kunne åbnes op for at tage 

imod visiterede borgere.  

Økonomi: Fast driftsbevilling på 4.5 mio. kr. årligt 

 

Med venlig hilsen 

Mogens Petersen 
Formand for Nørrebro Lokaludvalg 
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